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Herriko Etxeko hauteskundeetan parte hartzeko. Baiona 2014 hautagaitzaren zerrendaburua da.
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IPAR EUSKAL HERRIKO abertzaleta-
sunaren egoera orokorraz mintzatu
gara Baiona 2014ko hautagai nagu-
siarekin: “Herriko Etxeetako bozak
une berezian heldu dira. Abertza-
leak EH Bai eratzen ari gara. Hel-
buruak finkatuak daude, baina
estrategiak ez arras oraino. Zentzu
horretan, hauteskundeetan hautatu
hautetsi abertzalearen kopuruak
EH Bairen desmartxa baldintzatu-
ko du. Hau da, kopurua handia
bada, baldintza hobean hasiko dugu
dinamika berria, aro berria emai-
tzen arabera abiatuko da. Ezker
abertzalea (EH Bildu Hegoaldean
bezala) egitura bakarrean aritzeko

garaia da honako hau. Beraz, jen-
dearen kuraia behar dugu, baita
hautetsi kopuru ona erdietsi”. 

Zerrendaburu zara Baionan. Ezkerre-
koa bai, baina ez duzue zuen burua
abertzale gisa aurkezten. Emaguzu
hautagaitzaren izaeraren ideia bat. 
Baionan zerrenda abertzalea izan
da beti. Hautagaitzak anitzak izan
dira, abertzaleak nagusiki, baina
bertze batzuekin juntatuak. Gisa
batez, abertzaleen boza beti entzu-
na izan da lehen itzulian. Boz hauek
bereziak dira, jendea hurbilagoa
dago  bizitza politikotik, herritarra
programaz interesatzen da, deba-

tean sartzen da. Beste mugimendu
batzuekin joanik ere, ekimena ber-
din inportantea da abertzaleen
asmoak gauzatzeko. Bi gauza dira
funtsezko: boz kopurua eta deba-
tea. Bertze hautagaien programetan
eragin dezakegu, horregatik lehen
itzulian azkar jokatu behar dugu.
Sei zerrenda daude, espazio politi-
koa murritza da mezua helarazteko
orduan. Gure hautua egokia da,
esperantzaz beterik ari gara. 

Demokrazia parte-hartzailea bultzatu
nahi duzue. 
Baiki. Demokrazia parte-hartzailea
anitz aipatzen dute kandidatura

«Gure estrategia nola indartuko
dugun, hori da giltzarria» 

“Baiona 2014 hautagaitza biziki egokia da, esperantzaz beterik ari gara”. 
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guztiek, baina hori nola lantzen
den! Erabaki publikoak hitzarmen
bidez hartu behar direla diogu
gehienek. Legeak kolektibitateak
gonbidatzen ditu halako desmartxe-
tan parte hartzera. Erran bai, egitea
zailagoa da ordea. Guk praktikan
ezarri nahi dugu, eta ez bakarrik
erabakiak kontzertazioz hartuz, era-
bakitzeko botere-guneak, hein
batean bederen, partekatu nahi
ditugu herritarrekin.  

Nola?
Hiru printzipioetan funtsaturik:
jendea formatuz, sentsibilizatuz,
boterearen partea jendearen esku-
tan ezarriz. Modu egokiena aurre-
kontuetan parte-hartzea da. Adibi-
dez, auzo batzuetan elkarteetako
asanbleen bidez: auzotarrek proiek-
tuak aurkeztuz –etxeen eta auzo-
guneen antolaketan– eta guk haie-
kin batera parte zuzena izanez.
Aurrekontuak auzoka aurkeztu dai-
tezke biltzarren bidez, hori ez da
ezinezkoa. Hori politika egiteko
molde bat da, politika absolutista
saihesteko eginbidea. 

Bizi! mugimenduaren bidean...
Bizi! mugimenduak proposatutako
ikuspuntuak kontuan hartu ditugu
bistan da: 1. Gure politika ezkerrean
finkatzea. 2. Demokrazia parte-har-
tzaileari bai, hasteko, gure barne
funtzionamenduan, eta Herriko
Etxean izanen garelarik ere, funtzio

publikoan aplikatzeko. 3. Energia-
ren trantsizioa lantzea. 4. Euskal
Herriari dagokionez: Lurralde
Elkargoaren eta euskararen alde egi-
nez, bai barne funtzionamenduan
bai Herriko Etxeetan. Baiona 2014
hautagaitzak Bizi!-ren testuarekin
bat egiten du, alta, teoria gauza bat
da eta praktika beste bat. Testu
horrekin denok bat egiten dugu,
gero, koalizioan joera  ezberdinak
daude, guk ez dugu alderdi politiko-
en eskemarekin funtzionatzen. Gure
funtzionamendua Biltzar Nagusian
finkatua da, horren barnean talde
eragilea dago, Kontseiluaren bidez
ari dena. Areago, gure proiektuaren
kide izateko, gure programarekin
bat egiteaz gain, kanpainan ere
parte-hartzea eskatzen dugu, bakoi-
tza bere heinean, baina ari garenon
inplikazioa funtsezkoa da. 

Jean Grenet auzapezaren ondoren-
goa hautatuko da. Jean-Rene Etche-
garay axuanta zentristak UMPren
sostengua dauka. Batera-ko kidea
da. Bigarren itzuliari begira, zein da
zuen asmoa? 
Bigarren itzuliaz ez dugu eztabaida-
tu. Ez da aitzin solasik izan, nahita.
Gure taldean bigarren itzuliari
buruz jarrera ezberdinak direlako,
ez dugu debate hori egiazki hasi.
Jendea eremu ezberdinetatik heldu
da, programak lehentasuna dauka,
funtsezkoa taldearen kohesioa lor-
tzeko. Ikuspuntu anitzak dira eta

denbora asko eman dugu programa
osatzeko, ez dugu denbora “galdu”
bigarren itzulian zer eginen dugun
eztabaidatzen. 

Hori da antolaketaren gakoa, naski.
Bai, nolabait. Abertzaleok ezkerre-
ko beste indar batzuekin juntatzea
erabaki dugu, eta hori ezin da egin
antolaketa sendorik gabe. Proiektu
eta printzipio komunak adostu eta
partekatu behar ditugu. Irekiak eta
anitzak garela erraitea ez da aski,
praktikatu behar dugu, baita argiki
erran ere zer partekatu nahi dugun.  
Gure proiektuan sentsibilitate
ezberdinak ari gara: zentro-ezker,
ezker eta ezker ezkerrekoagoak.
Abertzaletasunari dagokionez,
badaude independentistak eta des-
zentralizazioaren prozesuan jokatu
nahi dutenak. Lehen itzuliko emai-
tzak ezagutu ondoren estrategiak
finkatuko ditugu. Horra gakoa.

Henri Etcheto da PSko zerrendabu-
rua. Zer iritzi duzu ezkerreko aukera
horretaz?
Nik zuhur jokatu behar dut. Molde
kolektiboan ari gara, nik ezin dut
ene gisa deus berezirik erran. Gure
taldean ezkerreko jarrerek pisu
gehiago dute noski, baina ez PSre-
kin akordioa egitekotan, hor daude
ere Front de Gauche eta beste.
Etchegaray badago ere, Lurralde
Elkargoaren aldeko bere atxikimen-
dua ezaguna da. Beraz, emaitzak
ezaguturik debatea hasiko dugu
gure taldean. Hauteskundeetan
proiektua sendotuta ateratzea da
inportanteena. 

“Baionan auzapeza hautatzeko aber-
tzaleak giltzarri izanen dira” erran
zigun Mixel Bidegainek.     
Izaten ahal gara, lehenik emaitzak
ikusi behar dira. Aipatu hautagaien
emaitzak parekatuak baldin badira
gure bozak erabakigarriak izan dai-
tezke. Baina, berriz diot, guretzat ez
da bakarrik noren alde egin, inpor-
tanteena, Herriko Etxean egin nahi
dugun politika ontsa finkatzea da,
heldu den etapan gure proiektua
ongi bideratzeko: zer-nolako ardu-
rak hartu nahi ditugu udal talde
batean? Auzapez baten alde edo
bestearen aldeko jarrera hartuz
gero, nola? Eta oposizioan aritzea

“Lanen aurrekontuak auzoka aurkeztu daitezke biltzarren bidez. 
Hori politika egiteko molde bat da, politika absolutista saihesteko eginbidea”.
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erabakitzen badugu? Hau da,
gure estrategia zein baldintzetan
garatuko eta indartuko dugun,
hori da giltzarria guretzat.  

Lehen aldikoz bozak ez dira baka-
rrik Herriko Etxeetarako bakarrik.
Herri elkargoak hautatzen dira.
Zuena Cöte Basque Adour aglo-
merazioa da. Nola nahi duzue
horretan eragitea? 
Herriko Etxeko eta Aglomera-
zioko eskumenak kontuan hartu
ditugu, eta horri begira landu
gure programa, osotasunean,
eskumen estrategiko garrantzi-
tsuenak Aglomerazioan baitaude.
Herriko Etxeak ez du eskumen
izpirik garraioan, ekonomian,
etxebizitzan edota goi-mailako
irakaskuntzan. Horiek denak
Aglomerazioan erabakitzen dira,
hor dago egiaki boterea. Aglome-
raziorako bozak biziki inportan-
teak dira eta areago guretzat.
Lehen aldikoz hautatuko dira
Aglomeraziorako hautetsi berriak
zuzenki, ez udalen bitartez. Guk,
zoritxarrez, legeak ezarritako
araua ez dugu gustuko: Aglome-
razioko zerrendako lehen 13 ize-
nek eta Herriko Etxekoek berak
izan behar dute. Legea aldatu eta
hori ezberdindu beharko litzate-
ke. Alta, behartuak gaude legea
betetzera. Baiona, Angelu, Mia-
rritze, Bokale edo Bidarteko
auzapeza izanen da Aglomerazio-
ko burua. Gure ustez, seigarren
pertsona batek presidente orde
izan behar luke, auzapeza izan
gabe. Aglomerazioko presidentea
eta herriko auzapeza ez den beste
hautetsi bat izatea eskatu dugu.
Alderdi nagusiek esparru asko
“kontrolatu” nahi dute hautetsi
gutxiren bitartez. Hori guretzat

demokraziaren kontra egitea da
eta kanpainan adieraziko dugu
ozenki. 

Herriko bozak pasatu eta gero ”Ipar
Euskal Herriaren egituraketaz min-
tzatzeko prest dela erran du des-
zentralizaziorako Marylise Lebran-
chu ministroak. Zer deritzozu? 
Bozen ondoren Hautetsi eta
Garapen kontseiluak hasiko dira
kontratu berria prestatzen Esta-
tuarekin. Hautetsien Kontseilu
berria hautatua izanen da.
Berean badaude ere diputatuak
eta senatariak, baita Paueko
kontseilari nagusiak ere. Hala
ere, herri elkargoetakoak izanen
dira hautetsi kopuru gehiena.
Hurbiletik segitu beharko dugu
nolakoa izanen den hauteskun-
deetatik landa osatuko den Hau-
tetsien Kontseilua. Horrek iza-
nen baitu boterea, ez gauzen
erabakitzeko, baina bai gogoeta-
tzeko. Estatuak hor xerkatuko
dit mintzakideak. Debatea kar-
tsuki segituko dugu.

Herri elkargoen bidez, Lurralde
Elkargoa eratzera irits daitekeela
entzun da han-hemenka. 
Lurralde Elkargoa lortzeko hain-
bat bide urratu daitezke. Urtetan
plazaratu den aldarrikapena
departamendua sortzea zen.
Berriki, metropolien bidezko
aukera aipatzen da. Eginbideek
ez dute elkar traba egin behar.
Konparazionera, Iparraldeko
instituzioek (Garapen eta Haute-
tsien kontseiluek) badute ahal-
mena elkargo hori bideratzeko,
behetik gora egitura litzateke. Ez
dakit ilusioa edo utopia den,
baina bideak landu behar dira.
Tokian tokiko herri elkargoek
bat egiten badute, adibidez, Eus-
kal Herria hor ageri da, nork
bere boterearekin instituzio bat
osa daiteke. Aukerak badaude,
bakoitzaren abantailak behar dira
aztertu. Frantziako Gobernuak
hemengo kolektibitateari tinko
uko egiten badio ere, guk bideak
eta aukerak landu
behar ditugu, gisa
batez edo bertzez
aitzina egin behar
dugu. n 

“Herriko Etxeko eta
Aglomerazioko

eskumenak landu
ditugu osotasunean, 

eskumen
estrategikoak

Aglomerazioan
baitaude”


